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ABSTRACT

Diana Latifatun Nisfah. 2016. Predictive Validity of the SPMB Qualification
Test of UIN Sunan Ampel Surabaya toward Students’ Achievement of
Islamic Religion Education (PAI) Academic Year 2015-2016.
Keyword :

SPMB qualification test is one of tests held to filter pre-college students of
the university. SPMB qualification test is a test held by the internal institution of
the college .UIN Sunan Ampel Surabaya also possesses SPMB qualification test
consisting of 3 general materials: general knowledge, languages competence and
religion material. The scores obtained by the pre-college students will be used as
reference and consideration in determining acceptation and rejection of the pre-
college students.

The researcher does not include all three materials on SPMB qualification
test of UIN Sunan Ampel Surabaya, the researcher only focuses on religion
material. To see the predictive validity of SPMB qualification test, the researcher
correlates the scores of SPMB qualification test in religion material academic year
2015-2016 and average scores of religion lectures of Islamic Education (PAI) in
the first semester academic year 2015-2016.

The result of pearson product moment correlation using SPSS version 16.0
shows that the correlation between scores of SPMB qualification test in religion
material academic year 2015-2016 and average scores of religion lectures in the
first semester academic year 2015-2016 is in the 0,554 which means that it is in a
medium level according to Sugiono. From here, it can be concluded that students
which gain bigger scores in SPMB qualification test in religion material of UIN
Sunan Ampel Surabaya will have more chance to gain better academic
achievement in religion lectures of Islamic Education (PAI) in the first semester.
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ABSTRAK

Diana Latifatun Nisfah. 2016. Validitas Prediksi Tes SPMB UIN Sunan
Ampel Surabaya Terhadap Prestasi Mahasiswa Prodi Pai Tahun 2015-2016.
Kata Kunci :

Tes SPMB jalur mandiri sebagai salah satu ujian seleksi masuk perguruan
tinggi di UIN Sunan Ampel Surabaya memiliki peranan penting dalam
menentukan “kelayakan” calon mahasiswa dan sebagai metode untuk
mendapatkan calon mahasiswa yang sesuai dengan ekspektasi perguruan tinggi.
Sehingga esensi dari fungsi tes SPMB jalur mandiri disini adalah sebagai media
untuk memprediksi kemampuan calon mahasiswa agar supaya mereka bisa
menempuh pendidikan di UIN Sunan Ampel Surabaya dengan prestasi akademik
yang baik.

Peneliti tidak menggunakan ketiga unsur materi yang ada pada tes SPMB
jalur mandiri UIN Sunan Ampel Surabaya, peneliti hanya memfokuskan pada
materi keagamaan. Untuk melihat kualitas validitas prediksi tes SPMB jalur
mandiri UIN Sunan Ampel Surabaya peneliti mengkorelasikan nilai ujian SPMB
jalur mandiri materi keagamaan tahun ajaran 2015-2016 dengan nilai rata-rata dari
mata kuliah keagamaan mahasiswa Pendidikan Agama Islam (PAI) pada semester
pertama tahun ajaran 2015-2016.

Hasil korelasi pearson product moment dengan menggunakan SPSS versi 16.0
menunjukkan bahwa korelasi antara kedua variabel berada pada angka 0,554 yang
artinya berada pada tingkatan sedang. Dari sini dapat diambil kesimpulan bahwa
mahasiswa yang mendapatkan nilai lebih besar pada tes SPMB jalur mandiri UIN
Sunan Ampel Surabaya materi keagamaan akan memiliki kesempatan yang lebih
besar untuk mendapatkan prestasi akademik yang lebih baik pada mata kuliah
keagamaan di semester pertama.
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التجريد

سونان أمبيل بجامعةSPMB. صحة التنبوئية في اختبار 2016ديانا لطيفة النصفة.
.2016-2015لتحقيق طلاب قسم الدينية الإسلامية سنة الإسلامية الحكومية سورابايا 

الكلمة الرئيسية :

أمبيل اختبار مدخل اختيار الكلية بجامعة سونان كأحد مسارات منتقلSPMBاختبار 
لها دور هام في تحديد أهلية الطلاب المحتملين و طريقة الإسلامية الحكومية سورابايا

للحصول على المرشح الذي وفقا بتوقعات الجامعات. ولذلك أن جوهر وظيفة الاختبار 
بجامعة حصيل الدراسي الجيد هو وسيلة للتنبؤ قدرة الطلاب المحتملين حتى يتمكنوا مع الت

.أمبيل الإسلامية الحكومية سوراباياسونان 

أمبيل جامعة سونان مسارات منتقلSPMBلم تستخدم الباحثة ثلاثة عنصور في اختبار 
صحة الباحثة في المادة الدينية. لينظر إلى جودة و تركزالإسلامية الحكومية سورابايا

اتصلت سونان أمبيل الإسلامية الحكومية سورابايابجامعة SPMBالتنبوئية في اختبار 
بمتوسط 2016-2015في المادة الدينية سنة مسارات منتقلSPMBختبارالباحثة نتيجة الا
في مستوى الأولى سنة أمبيل الإسلامية الحكومية سوراباياجامعة سونان من المادة الدينية 

2015-2016.

و هو في 0,554يدل إن ارتباط بين متغيرينSPSS16.0النتائج ارتباط حظة المنتج ب 
اختبار مستوى متوسط. و تخليص أن الطلاب الذين يحصلون على درجات عالية في 

SPMBلديهم فرصة سونان أمبيل الإسلامية الحكومية سورابايابجامعةمسارات منتقل
أكبر للحصول على الإنجاز العالي من المادة الدينية في مستوى الأولى.


